
Zápis ze zasedání výboru JČMF dne 1.6.2024 

Žitá 609/25, Praha 1 

  

Na zasedání bylo přítomno 32 členů výboru JČMF či jejich zástupců a 6 hostů, viz přiložená prezenční listina. 

Výbor byl usnášeníschopný. 

Program 

1) Zpráva předsedkyně o činnosti předsednictva výboru 
2) Zpráva hospodáře JČMF o finančních otázkách 
3) Zpráva kontrolní komise 
4) Předávání cen Martina Černohorského 
5) Zpráva o stavu předmětových olympiád   
6) Zprávy ze sekcí a pobočných spolků 
7) Zpráva o činnosti časopisů Jednoty 
8) Různé  

J. Dolejší přivítal členy a seznámil je s programem zasedání výboru. 

 Ad 1 )  A. Šolcová přednesla zprávu činnosti předsednictva výboru. Základní body jsou uvedeny níže. 

a) Předsednictvo výboru se sešlo od posledního jednání výboru 2. prosince 2023 třikrát -  16. ledna 

2024,  12. března 2024 a 14. května 2024 a mnoho věcí řešilo mailem. 

b) Nová předsedkyně ČFS se stala RNDr. Jana Brotánková, Ph.D. z FJFI ČVUT z katedry fyziky a A. 

Šolcová ji představila výboru. 

c) Šolcová věnovala vzpomínku významným bývalým členům JČMF, a to Prof. RNDr. Martinu 

Černohorský, CSc., Prof. RNDr. Jiřímu Bičákovi,  DrSc., dr. h. c., Doc. RNDr. Slavomíru Burýšek, CSc., 

bývalému předsedovi pražské pobočky. 

d) Předsednictvo výboru zajistilo setkání s panem ministrem školství Mikulášem Bekem na MŠMT, které 

proběhlo 12. prosince 2023 (5 účastníků za JČMF – Dolejší, Vondrová, Drozd, Bárta, Šolcová). Byl 

přislíben častější kontakt s ministerstvem a Informace z NPI a Cermatu. Na schůzce se mluvilo o 

rozšíření odboru pro mládež a soutěže. 

e) V únoru proběhla kontrola čerpání dotací OD MŠMT. Jednota úspěšně prošla kontrolou čerpání 

dotací ze státního rozpočtu ze strany kontrolní komise MŠMT. Poděkování patří J. Dittrichovi a P. 

Ambrožovi. 

f) Předsednictvo výboru schválilo novou smlouvu o podpoře Matematické olympiády ze strany 

Nadace společnosti Qminers, která nahradí dřívější smlouvu uzavřenou se společností Qminers.  

Tato smlouva zajistí Matematické olympiádě dar ve výši 100 000,00 Kč. 

g) Předsednictvo výboru dále jednalo o finanční podpoře s ČEZem. Nově ČEZ bude podporovat přímo 

Jednotu místo jednotlivých soutěží. Důvodem je, že se slovo olympiáda nemůže užívat ke 

komerčním účelům. Na to upozornil Český olympijský výbor. ČEZ přislíbil podpořit aktivity Jednoty 

částkou 120 000,00 Kč. Zatím to nemáme písemně. 

h) Předsednictvo se dále zabývalo tím, že MŠMT neposkytne dotaci na Mezinárodní turnaj mladých 

fyziků.  Důvodem jsou nesoulad mezi organizační strukturou TMF a požadovanou strukturou soutěží 

MŠMT, a tím tato soutěž nesplnila podmínky dotační výzvy. Celkové náklady projektu jsou 94 750,00 

Kč a Jednota žádala o dotaci ve výši 82 600,00 Kč. Jednota letos náklady pokryje ze svých prostředků. 



Předsednictvo, ale upozornilo, že se tak nestane v následujících letech. Výboru TMF bylo doporučeno 

přepracování organizačního řádu soutěže. Předsednictvo zatím žádný návrh neobdrželo.  

i) Předání Ceny prof. Babušky za rok 2023 se konalo ve středu 20. prosince 2023 v Ústavu 

termomechaniky AV ČR, v.v.i., Praha 8. Za JČMF se účastnil se kolega Josef Benda a členové poroty. 

Jednota cenu podporuje obvyklou částkou 15 000 Kč a prací poroty, předsednictvo se podílí na 

organizace této soutěže. 

j) Předsednictvo pomáhalo zajišťovat 2. ročník Ceny Martina Černohorského. Předseda organizačního 

výboru byl doc. Zdeněk Drozd a předseda poroty byl prof. Jan Valenta.  Cena bude dnes udělena doc. 

Zdeňku Bochníčkovi, RNDr. Daně Mandíkové a RNDr. Renatě Holubová.   

k) Šolcová se účastnila jednání s nakladatelstvím Prometheus. Termín valné hromady je určen  

na 17. června 2024. V programu je převedení vytvořeného zisku za rok 2023 do společného zisku a z 

toho rozdělit mezi společníky podíly na hospodářském výsledku 2 030 000 Kč. Pro Jednotu to 

znamená, že za rok 2023 dostane cca desetinu.   

l) 19. dubna se za JČMF zúčastnili A. Šolcová a J. Dolejší plenárního zasedání RVS. VV RVS uvažuje o 

důstojné oslavě 35. výročí vzniku této společnosti pro rok 2025.  

m) Předsednictvo jednalo o záštitě JČMF pro výstavu fotografií ve Fyzikálním ústavu AV ČR, kterou 

přijalo.  

n) Předsednictvo jednalo po podpoře SVOČ z didaktiky matematiky a další konference a semináře. 

o) D. Hlubinka a K. Termer se stále zabývají novou databází členské základny a jejími funkcemi. S 

případnými podněty se obracejte na D. Hlubinku. V současné době probíhají ještě úpravy Databáze. 

p) Předsednictvo JČMF se zabývalo motivací poboček a sekcí k pořádání vhodných akcí 

k Mezinárodnímu dni matematiky. Děkujeme za ohlasy ze škol a pedagogických fakult. Motto pro 

příští rok ještě neznáme – 14. března 2025. 

Promluvil Š. Zajac o návrhu na Světový rok fyziky, ukázal poštovní známku s motivem Velké Fermatovy 

věty.  

Ad 2) P. Ambrož přednesl závěrečnou zprávu o hospodaření za rok 2023. Zpráva byla schválena (28 – 2 – 2) 

po vyslechnutí zprávy kontrolní komise. 

J. Pospíšil požadoval, aby bylo zpráva o hospodaření známa předem.  

A. Wižďálek upozornil na změny s DPP – nutnost hlášení DPP na správu sociálního zabezpečení,  nejvyšší 

hodnota 10 500 Kč a tabulku docházky. Mluvil o nové databázi členů, kde zatím chybí evidence plateb za 

časopisy. V nejbližších měsících by už měla být funkční, řekl D. Hlubinka. 

Ad 3) Předseda kontrolní komise K. Lepka přednesl zprávu kontrolní komise. Byla provedena kontrola 

účetních dokladů a kontrolní komise neshledala žádné nedostatky.  Výbor vzal tuto zprávu na vědomí.  

 Ad 4) Pětičlenná porota projednala nominace na CMČ za rok 2023 a dospěla k tomuto výsledku. Podle 

Statutu CMČ doporučujeme udělit tři ceny těmto nominantům: 1. cena: doc. RNDr. Zdeněk Bochníček, Dr. 

(PřF, MU), 2. cena: RNDr. Dana Mandíková, CSc. (katedra didaktiky fyziky, MFF UK) a 3. cena: RNDr. Renata 

Holubová, CSc. (katedra exper. fyziky, PřF, UP). Porota rozhodovala ve složení: RNDr. Michaela Křížová, Ph.D. 

(PřF, U. Hradec Králové), Mgr. Lukáš Richterek, PhD. (PřF, U. Palackého), PhDr. Jan Válek, Ph.D. (PedF, 

Masarykova U.), Mgr. Vladimír Vochozka, Ph.D. (PedF, Jihočeská U.), prof. RNDr. Jan Valenta, Ph.D. (MFF UK).  

Ceny byly předány na tomto zasedání. 

Ad 5) Informace zástupců pobočných spolků a odborných komisí o jejich činnosti jejich činnosti. 



L. Pick sdělil, že ČMS dobře funguje, má nové propagační předsedy, nového sponzora QMiners, dobře funguje 

spolupráce s IMU, EMS – tajemník J. Rákosník. Informoval, že  Evropský matematický kongres bude v červnu 

v Seville, meeting předsedů. Tyto společnosti si uvědomují stárnutí matematické populace, je málo 

individuálních členů EMS. ČMS pořádala soutěž SVOČ v matematice a informatice. Vyhlásila Soutěž pro 

mladé na podporu činnosti mladých pro žáky – 30.červen a proběhlo Vyhlášení oborové medaile JČMF. 

Cyklus Matematika a … - stále běží, stejně jako spolupráce se seminářem Matematické problémy 

nematematiků, 15.sjezd ČMS bude v Děčíně a proběhne také Konference českých matematiků – duben 2026. 

ČMS má tajemník komitétu EMS.  

J. Brotánková vzpomněla J. Mlynáře, seznamuje se s funkcí - datová schránka. Mluvila o ceně Milana 

Odehnala , která běží a mí ji na starost J.Bielčík. 

P.Exner promluvil za Český národní komitét pro čistou a užitou fyziku. Informoval, že proběhne valné 

shromáždění společnosti o aplikovanou fyziku, poděkoval A. Valkárové za pomoc hledání členů komise (7 

návrhů), potřeba dalších vhodných kandidátů do IUPAP– ozvat se P. Exnerovi. 

J. Dolejší informoval o akcích pro učitele na MFF UK hned  příští čtvrtek. 

M. Kaslová informovala za Sumu, že uspořádali Dva dny s didaktikou matematiky, SVOČ z didaktiky 

matematiky v Kostelci. 

Z. Drozd promluvil za FPS, která pořádá Přehlídku závěrečných prací z didaktiky fyziky  (MFF UK) a Science of 

Stage se bude konat ve Finsku o prázdninách – příprava týmu – Jitka Houfová 

Ad 6) T. Bárta promluvil o problémech v soutěžích. Organizace soutěží běží, probíhají semináře a soustředění. 

Matematická olympiáda má nově celostátní kolo v kategorii Z9, 3 dívky byly v MMO. V soutěžích je znát 

koncentrace řešitelů do Brna a Prahy.  

M. Kaslová připomněla úspěch v Mistrovství v ABAKU – stříbrná medaile. 

J. Slezáková zmínila situaci v Matematickém Klokanovi.  

V Hradci Králové proběhla v květnu tradiční konference Ani jeden matematický talent nazmar. 

Ad 7)  J. Dolejší položil otázku Co budeme chtít udělat s časopisy? Máme vytvořit diskusní vlákno web? 

A.Šolcová konstatovala, že je nedostatek kvalitních příspěvků, vhodné jsou i studentské příspěvky. Bylo 

poznamenáno, že časopis Učitel matematiky přemýšlí o elektronické verzi.  

J. Valenta – Časopis pro pěstování fyziky – reklamní agentury. 

Ad 8) Různé  

Termín příštího Sjezdu JČMF navržený organizátory byl odhlasován na 1.- 3.7.2026 (30 – 0 - 2). D. Hlubinka 
poznamenal, že bude třeba připravit personální složení komisí pro Sjezd a personální zabezpečení výboru 
JČMF na příští volební období, především je třeba najít nového předsedu JČMF. 

Termín příštího zasedání výboru JČMF byl stanoven na 30.11.2024 v 10.00. 

J. Dolejší mluvil o spolupráce s ministerstvem. Ministr si vyčlenil na zástupce JČMF asi 30 minut, konstatoval, 

že o smlouvě s JČMF ví a předal kontakty na úředníky, na které se má Jednota obracet.  S ministerstvem 

spolupracují především členové JČMF jako jednotlivci. J. Dolejší vyjádřil absolutní skepsi nad spoluprací.  



Spolupracuje na přípravě nových RVP na předmět Fyzika, kde panuje relativní shoda.  Matematika je na tom 

dle  M. Kaslová hůře. Komise na přípravu RVP pracovala  2 roky (30 lidí), vypracovala RVP, kde zachovávala 

mezinárodní standardy, ale vše se změnilo zásahem ministerstva, opět se projevila arogance moci, nebere 

v potaz žádné připomínky.  

 

A. Šolcové popisovala, jak si Cermat představuje spolupráci s JČMF na opravě státních přijímaček 

z matematiky, se stavem není spokojena. 

 

Š. Zajac vystoupil s kritickými poznámkami nad programem a zprávami a materiály a vzpomínal minulé časy. 

 

Dne 1.6.2024 v Praze  

zapsala Mgr. Pavla Hofmanová.  

  

 

 

 

 

 



 

 



 


